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وزارت کار بايد پاسخگوي
 حادثه سقوط هواپيما باشد

رضاي��ي کوچ��ي رئيس کميس��يون 
عم��ران مجل��س با اع��ام اين نکته 
ک��ه محور اصلي اس��تيضاح آخوندي 
سقوط هواپيماي ATR است، گفت: 
هواپيمايي آسمان زير مجموعه وزارت 
تع��اون، کار ورفاه اجتماعي اس��ت به 

همين دليل اين وزارتخانه بايد پاسخگو باشد. به گزارش روزنامه تجارت، 
محمدرضا رضايي کوچي نماينده مردم جهرم در گفت وگو با خبرگزاري 
ميزان، گفت: درخواست استيضاح وزير راه و شهرسازي درحال حاضر از 
هئيت رئيسه مجلس به کميسيون عمران ارسال شده است. با توجه به 
تعطيات مجلس در هفته جاري کميسيون عمران بررسي استيضاح 
وزير راه و شهرسازي را هفته آينده در دستور کار خود قرار خواهد داد. 
بدون شک کميسيون عمران درخواست استيضاح وزير راه و شهرسازي 
را به طور جدي مورد بررسي قرار خواهد داد و البته استيضاح آخوندي 

بستگي به نظر نمايندگان هم دارد.
وي با بيان اينکه قسمتي از مشکات در زمينه حادثه سقوط هواپيماي 
آسمان به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعي بازمي گردد، گفت: هواپيمايي 
آس��مان زير مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعي بوده و با اين 
حال دو وزارتخانه در اين موضوع درگير هس��تند. ش��ايد در اين بحث 
)حادثه سقوط هواپيماي آسمان( به دليل اينکه هواپيمايي آسمان زير 
مجموعه وزارت تعاون، کار ورفاه اجتماعي است، به لحاظ فني موضوع 
به اين وزارتخانه بازگردد و به هرحال ما پس از تعطيات مجلس جلسه 
بررسي استيضاح وزير راه و شهرسازي را هم مورد بررسي قرارخواهيم 
داد و اين مسئله نافي اين نيست که استيضاح وزارت راه و شهرسازي 
مورد بررسي قرار نگيرد چرا که اين وزارتخانه يک وظيفه نظارتي کان 
دارد. معتقدم وزارتخانه هاي راه و شهرسازي و تعاون کار و رفاه اجتماعي 

بايد پاسخگوي حادثه سقوط هواپيما باشند.
رئيس کميسيون عمران مجلس شوراي اسامي بابيان اينکه محور 
اصلي استيضاح آخوندي سقوط هواپيماي ATR است، اظهار داشت: 
در حال حاضر کمتر از ۲۰ نماينده درخواس��ت اس��تيضاح وزير راه و 
شهرسازي را امضا کرده اند که جلسه بررسي اين موضوع هفته آينده 

در کميسيون عمران برگزار مي شود.

پاسخ به برخي ابهامات درباره
 امکانات فرودگاه ياسوج

سرپرست مديريت ايمني شرکت فرودگاه ها در پاسخ به برخي ابهامات 
مطرح ش��ده درباره نبود امکانات لازم در فرودگاه ياس��وج براي کنترل 
هواپيماي سقوط کرده اعام کرد که در هيچ جاي دنيا مرسوم نيست 

در تمامي فرودگاه ها رادار وجود داشته باشد.
به گزارش روزنامه تجارت به نقل از ايس��نا، الهي نيا اعام کرد: هيچ 
ي��ک از مدي��ران صنع��ت هوانوردي اعام نکرده ک��ه هواپيما در رادار 
فرودگاه ياس��وج ديده ش��ده اس��ت و اين حرف صرفا يک ش��ايعه بوده 

که واقعيت ندارد.
وي درباره  وضعيت پوشش راداري در فرودگاه هاي ايران، گفت: ما فقط 
در چند فرودگاه کشورمان رادار داريم. در کنار آن شبکه راداري فعال است 

که آسمان ايران را تحت کنترل دارد و هواپيماها را هدايت مي کند.
سرپرس��ت مديريت ايمني ش��رکت فرودگاه ها با بيان اين که کنترل 
ترافيک هوايي در ياسوج اگر به رادار دسترسي داشت نيز تنها مديريت 
فاصل��ه مي��ان موان��ع با هواپيما در اختيار خلبان بود، اظهار کرد: در اين 
شرايط رادار صرفا يک وسيله است که فاصله بين پروازها در آسمان 
حفظ شود از اين رو زماني که رادار نداشته باشيم هدايت هوايي تعطيل 
نمي شود. الهي نيا به آمار ايکائو درباره سوانح هوايي اشاره کرد و افزود: 
بر اس��اس اين آمار ۷۵ درصد از س��وانح هوايي به دليل عوامل انس��اني 
و تنه��ا ۲۵ درص��د به دليل مش��کات در تجهيزات اتفاق مي افتند. از 
تجهيزات ايمني نمي آفريند بلکه انس��ان ها و نوع عملکردهاس��ت که 

ايمني را ايجاد مي کند.
وي ادامه داد: آمار سازمان هواپيمايي کشوري نيز نشان مي دهد تا چند 
سال پيش فقط ۲۵ درصد سوانح به دليل مشکات تجهيزات بوده و 
اين آمار با شرايط جهاني هماهنگ است. همچنين در طول روزهاي 
گذشته صحبت هايي درباره سيستم هاي منسوخ در دنيا مطرح شد که 
حتي در صورت صحت داشتن نيز مربوط به فرودگاه مي شد، در حالي که 
سانحه اخير در فرودگاه اتفاق نيفتاده است. به گفته سرپرست مديريت 
ايمني ش��رکت فرودگاه ها در حال حاضر در فرودگاه ياس��وج دس��تگاه 
DME/NDB فعال اس��ت که در بس��ياري از فرودگاه هاي جهان نيز از 
آن نيز استفاده مي شود و نبايد با اطاع رساني غلط درباره آن ذهن مردم 
با ابهام هاي جديد مواجه شود. الهي نيا ادامه داد: تمامي طرح هاي تقرب 
به فرودگاه و مسيرهاي ورود و خروج با نرم افزارهاي خاصي طراحي 
مي ش��ود و س��پس به مرحله وارثي مي رس��د. وقتي يک طرح تمام اين 
مراحل را طي کرد يعني ايمن است و اين به شرايط آب و هوايي مربوط 
نيست. از اين رو مي توان گفت چنانچه رادار هم در فرودگاه ياسوج نصب 

مي شد نمي توانست از وقوع اين سانحه جلوگيري کند.

خلبان هيچ گزارشي درباره
 نقص فني هواپيما نداده بود

رئيس کميسيون بررسي سانحه هواپيماي ATR با بيان اينکه خلبان 
در نوار مکالمات هيچ گزارشي از نقص فني هواپيما نداده است، گفت: 
تا قبل از بررسي اطاعات جعبه سياه هواپيما احتمالات از علت وقوع 
سانحه مورد تاييد نيست. به گزارش روزنامه تجارت، حسن رضايي فرد 
در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي ايلنا درباره فيلم منتشر شده مبني بر 
خالي بودن کپسول آتش نشاني هواپيماي ATR اظهار داشت: هنوز 
اين فيلم به صورت رسمي به سازمان هواپيمايي و کميسيون بررسي 
اين س��انحه تحويل داده نش��ده اس��ت و ما آن را نمي توانيم به صورت 
رس��مي تاييد کنيم. همچنين از خالي بودن اين کپس��ول آتش نشاني 
نمي توان به نتيجه اي دست يافت مگر اينکه در لابراتوارهاي تخصصي 
بررسي شود تا مشخص شود که محتويات اين کپسول بر اثر چه چيزي 
خارج شده است. رئيس کميسيون بررسي سانحه پرواز تهران – ياسوج، 
تاکي��د ک��رد: احتمال اينکه محتويات اين کپس��ول بر اثر ضربه خارج 
ش��ده باش��د، وجود دارد، اما باز هم بايد در آزمايش��گاه هاي مخصوص 
اين کپس��ول مورد بررس��ي قرار گيرد بنابراين خواس��ته ايم که آن را در 

اختيار ما قرار دهند.
وي درباره حضور کارشناس��ان ATR فرانس��ه در محل سانحه، گفت:  
کارشناسان ATR فرانسه در محل سانحه حضور دارند و در حال آموزش 
تکاوران ارتش و افرادي هستند که توانايي صعود به نقطه وقوع سانحه 
را دارند تا مشخص کنند چه قطعاتي از هواپيما در اولويت کشف و انتقال 
هستند. تنها يکي از مستندات براي بررسي علت سانحه، جعبه سياه 
است و ما به مستندات ديگري از جمله برخي از قطعات ديگر هواپيما 
نياز داريم. رئيس کميسيون بررسي سانحه هواپيماي تهران – ياسوج 
با تاکيد بر اينکه پيکرها و قطعات اين هواپيما در حال حاضر زير برف 
مدفون ش��ده اس��ت، گفت: پس از وقوع اين س��انحه چندين بار شاهد 
بارش برف در ارتفاعات دنا بوده ايم و در حال حاضر حداقل دو متر برف 
بر روي پيکرها و قطعات هواپيما باريده است و بايد منتظر مساعد شدن 
شرايط جوي بمانيم. وي درباره گمانه زني ها مبني بر نقص ارتفاع سنج 
هواپيماي ATR ، تاکيد کرد: قبل از بررسي FDR و CVR جعبه سياه 
هواپيم��اي ATR نمي ت��وان هيچ اظهار نظري درباره اين موضوعات 
داشت. بايد به اين نکته توجه داشته باشيم که در نوار مکالمات، خلبان 
هيچ گزارش��ي درباره نقص فني هواپيما نداده اس��ت، بنابراين نياز به 
بررس��ي هاي بيش��تر در اين باره وجود دارد. بررس��ي اين موضوعات و 

کشف جعبه سياه هواپيما زمان بر خواهد بود.

پيشخوان

راه ومسکن
گروه راه و مسکن: صبح روز شنبه ) ۵ اسفند ماه 96( پنجمين 
نمايش��گاه صنايع و ارگان هاي دريايي با حضور محمد راس��تاد 
معاون وزير راه و شهرسازي، فريدون همتي استاندار هرمزگان 
و ديگ��ر مقامات اس��تان ني��ز در محل دائمي نمايش��گاه هاي 

بين المللي بندرعباس آغاز به کار کرد.
در اي��ن نمايش��گاه ک��ه ب��ا حضور بيش از 6۰ ش��رکت داخلي 
و خارجي برگزار ش��ده، دس��تگاه ها و نهادهاي فعال در حوزه 
درياي��ي و بن��دري به معرفي توانمندي ه��اي خود مي پردازند. 
همچنين در اين نمايش��گاه که تا روز دوش��نبه ) ۷ اس��فندماه 
96( ب��ه کار خ��ود ادام��ه خواهد داد ۷ ش��رکت خارجي از چهار 
کش��ور و ۵۳ ش��رکت داخلي از بخش هاي دولتي و خصوصي 

نيز حضور يافته اند.
ب��ه گ��زارش خبرنگار روزنامه تجارت، صب��ح ديروز علي اکبر 
مرزبان دبير برگزاري پنجمين نمايش��گاه ارگان هاي دريايي 
در جمع خبرنگاران هدف از برگزاري اين نمايشگاه را معرفي 
فرصت هاي سرمايه گذاري در حوزه دريايي و بنادر و همچنين 
نماي��ش توانمندي ه��اي خدمات بندري عن��وان کرد و گفت: 
از ديگ��ر اهداف برپايي نمايش��گاه ارگان ه��اي دريايي انعقاد 
قراردادهاي سرمايه گذاري در حوزه خدمات بندري و دريانوردي 
ميان شرکت هاي داخلي و خارجي، معرفي فرصت هاي توليد 
داخل��ي ناوگان دريايي، نمايش توانمندي هاي ش��رکت هاي 
پورت اپراتوري، معرفي فعاليت هاي شرکت هاي انرژي و نفتي 
فراساحل، توانمندي هاي حمل و نقل دريايي بار و مسافر، ارائه 
خدمات کانتينري، پايانه داري بنادر و لجستيک و ... برنامه ريزي 
ش��ده اس��ت. اميدواريم برگزاري چنين نمايشگاه هايي منجر 
به اش��اعه فرهنگ دريايي ميان ش��هروندان و نيز توسعه نظام 

شهر- بندر در شهرهاي ساحلي و بندري شود.
انتقاد ازحضور کمرنگ خارجي ها در نمايشگاه دريايي ���

همچنين محمد راستاد مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي 
در مراس��م افتتاحيه پنجمين نمايش��گاه ارگان هاي دريايي با 
بيان اينکه بندر شهيد رجايي مهمترين بندر کشور است، گفت: 
برگزاري اين نمايش��گاه آخرين برنامه از ش��وراي هماهنگي 
ارگان هاي دريايي است و عرصه اي براي ارائه توانمندي هاي 
کشور در حوزه دريايي و بندري، حضور شرکت هاي بين المللي 
فعال در اين حوزه، معرفي فرصت هاي سرمايه گذاري در بنادر 
و سواحل، مذاکره با سرمايه گذاران داخلي و خارجي در حوزه 

صنايع دريايي و ارتقاي کيفيت نمايشگاه هاي دريايي است.
وي افزود: يکي از راه هاي ارتقاي کيفي نمايشگاه هاي صنايع 
درياي��ي، خ��ودداري از برگزاري نمايش��گاه هاي متعدد در اين 
حوزه بوده و قرار است در سال آينده، در سال يک بار يا دو بار 

نمايشگاه صنايع دريايي برگزار شود.
راس��تاد با تاکيد بر لزوم معرفي ش��دن نمايشگاه صنايع دريايي 
ايران در سطح بين المللي و برندشدن آن در ميان فعالان صنايع 
دريايي و بندري جهان، اظهارداش��ت: بايد در نمايش��گاه هاي 
آينده شاهد حضور پررنگ فعالان حوزه دريايي و بندري حداقل 
در س��طح منطقه در نمايش��گاه صنايع دريايي کش��ور باشيم تا 

فرصت ها و توانمندي هاي دريايي کشور معرفي شود.
مع��اون وزير راه و شهرس��ازي اف��زود: صنعت دريايي تعمير و 
ساخت شناور زمينه اشتغال و توليد گسترده اي داشته و برخي 
کش��ورها صرفاً با توس��عه صنايع دريايي توانسته اند به جايگاه 
اقتصادي مهمي در دنيا دست يابند. ضمن اينکه بايد از فعاليت 
در س��طح خدم��ات بگذري��م و به تولي��د در صنايع دريايي ارتقا 

يابيم.
مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي ادامه داد: از همين رو اين 
سازمان قرار است به بخش توليد اهميت داده و عاوه بر افزايش 
و ارتقاء سطح کيفي و کمي توليد ناوگان حمل و نقل دريايي، در 
بخش توليد تجهيزات س��احلي و بندري نيز از قبيل تجهيزات 
پايانه کانتينري دست يابند که نمونه آن توليد تجهيزات پايانه 

کانتينري شهيد رجايي توسط توليدکننده داخلي است.
راس��تاد با بيان اينکه نبايد مس��ير س��ال هاي گذش��ته در حوزه 
ساخت شناورهاي تجاري و خدماتي طي شود، اظهارکرد: اگر 
مش��تريان داخلي از س��ازنده خارجي براي سفارش توليد شناور 
صرف نظر کنند و به توليدکننده داخلي انواع ش��ناور و کش��تي 
روي بياورند شاهد ارتقاء کيفيت و فناوري اين صنعت در داخل 

کشور خواهيم بود.
��� کلنگ زني فاز س�وم بندر ش�هيد رجايي با حضور رئيس 

جمهور
 مديرعامل س��ازمان بنادر و دريانوردي با اش��اره به آغاز به کار 
فعاليت اجرايي فاز ۳ توسعه بندر شهيد رجايي از هفته آينده با 
حضور حسن روحاني رئيس جمهور در بندرعباس، اظهارداشت: 
پيمانکار اجراي اين فاز انتخاب شده و هفته آينده آغاز عمليات 

اجرايي آن کليد خواهد خورد.
به گفته راس��تاد با افتتاح اين فاز ظرفيت پايانه کانتينري بندر 
شهيد رجايي به ۸ ميليون TEU و طول اسکله اين بندر نيز به 
۱۴۰۰ متر خواهد رس��يد که به بلندترين اس��کله بندري جهان 
تبديل خواهد ش��د. اجراي اين فاز از توس��عه بندر شهيد رجايي 
با مشارکت سرمايه گذار داخلي و خارجي بوده و رويکرد ما در 
توسعه فاز سوم اين بندر، ترانشيتي و ترانزيتي )لندلور( خواهد 
ب��ود. ضمن اينکه پي��ش بيني کرده ايم تا اپراتورهاي قدرتمند 
خارجي در کنار اپراتورهاي ايراني عمليات پورت اپراتوري اين 

پايانه از بندر را برعهده خواهند داشت.
حمايت از گردشگري دريايي ���

معاون وزير راه و شهرسازي خاطرنشان کرد: در کنار فعاليت هاي 
تجاري در بنادر، به دنبال حمايت از شکل گيري زيرساخت ها، 
روبناها و شناورهاي مدرن دريايي در حوزه گردشگري هستيم. 

س��ازمان بنادر مي تواند از محل وجوه اداره ش��ده اين س��ازمان 
از بخش گردش��گري دريايي به خصوص در زمينه حمايت از 

بسته هاي گردشگري دريايي، حمايت کند.
ميليون نفر را با اقتصاد دريامحور مي توان اداره کرد ���۸۰ 

همچني��ن احم��د مرادي نماينده م��ردم بندرعباس در مجلس 
ش��وراي اس��امي در پنجمين نمايشگاه ارگان هاي دريايي در 
بندرعباس با بيان اينکه دريا فرصت بي نظيري براي س��رمايه 
گ��ذاري به ش��مار م��ي رود، گفت: ما چقدر توانس��ته ايم از اين 
فرصت ها بهره برده و فاصله خودمان را با کش��ورهاي منطقه 

را ترسيم کنيم؟
عض��و کميس��يون ان��رژي مجلس ش��وراي اس��امي افزود: 
نتوانستيم به خوبي از ظرفيت هاي دريايي کشور استفاده برده 
و از فرصت هاي سرمايه گذاري بخش خصوصي که علي رغم 
تمام مشکات به اين حوزه ورود کرده و به دولت کمک کرده اند، 
اس��تفاده کنيم به همين دليل فاصله زيادي با ش��رايط ايده آل 
داريم. مرادي افزود: بايد اعتقاد داشته باشيم اگر نمايشگاهي 
ترتيب داده و سرمايه گذاران حوزه دريايي و بندري را دور هم 
جم��ع مي کني��م، به وعده هايي که در خصوص حمايت از آن ها 

سر مي دهيم، پايبند باشيم.
رئي��س مجم��ع نماين��دگان هرم��زگان در مجلس ش��وراي 
اسامي اظهار داشت: توسعه صنايع دريايي يکي از دغدغه هاي 
نمايندگان مجلس در تدوين بودجه س��الانه و برنامه ۵ س��اله 
شش��م اس��ت. همچنين دريا محور توس��عه به شمار رفته و اگر 
اقتص��اد را صرف��اً ب��ر دريا متکي کنيم، اداره ۸۰ ميليون نفر کار 

سختي نخواهد بود.
نماينده مردم بندرعباس در مجلس شوراي اسامي ادامه داد: 
چي��ن از دري��ا نهاي��ت فرصت را ب��رده و براي ۱۰ تا ۱۵ ميليون 
نفر از طريق دريا مس��تقيماً ايجاد ش��غل کرده اس��ت. اس��تان 
هرمزگان ۱۱۰۰ کيلومتر س��احل در طول نوار س��احلي خليج 
ف��ارس و دري��اي عم��ان دارد و همچنين جزاير مهمي دارد که 
فرصت بي نظيري براي س��رمايه گذاري محس��وب مي شوند. 
همچنين 6۰ درصد از ذخاير انرژي دنيا در منطقه خليج فارس 
قرار دارد که براي توس��عه صنايع دريايي هيچ راهي جز ورود 

به بخش خصوصي نداريم.
 با ���۲۴ س�اعته ش�دن عمليات تخليه ديگر جريمه ديرکرد 

به کشتي ها نمي پردازيم
همچنين در ادامه اين مراسم هاش��مي تختي نژاد رئيس مجمع 
نماين��دگان اس��تان هرم��زگان با اش��اره به اهمي��ت عمليات 
بانکرين��گ در سوخت رس��اني به کش��تي هاي منطقه، اظهار 
داش��ت: ه��ر چن��د که ايران ظرفيت بانکرين��گ را دارد، اما در 
حال حاضر از اين حوزه و پتانسيل ها غافل مانده ايم. در حالي 
که سوخت مورد نياز بانکرينگ در خليج فارس از ايران تامين 
مي ش��ود، اما کش��ورمان از سود ۸۰ درصدي سوخت رساني به 

کشتي ها در منطقه غافل مانده است.
هاشمي اظهار داشت: از سوي ديگر فرصت هاي سرمايه گذاري 
قابل توجهي در زمينه صنايع کشتي سازي در ايران وجود دارد، 
ام��ا تاکن��ون نتوانس��ته ايم به خوبي از اين فرصت ها اس��تفاده 

کنيم.
وي، با اش��اره به کلنگ زني فاز ۳ بندر ش��هيد رجايي با حضور 
رئي��س جمه��وري در هفته ج��اري، تاکيد کرد: با تکميل فاز ۳ 
 TEU بندر ش��هيد رجايي ظرفيت اين بندر به هش��ت ميليون
مي رسد، بنابراين ديگر شاهد تاخير در تخليه کشتي ها نخواهيم 
بود و با ۲۴ س��اعته ش��دن عمليات تخليه ديگر جريمه ديرکرد 

به کشتي ها نمي پردازيم.
��� دع�وت از وزي�ر راه براي ارائه توضيحات درباره س�انحه 

ATR هواپيماي
همچنين حسين هاش��مي تختي نماين��ده مردم بندرعباس در 
مجلس در حاش��يه برگزاري پنجمين نمايش��گاه ارگان هاي 
دريايي در بندرعباس در جمع خبرنگاران در خصوص استيضاح 
وزير راه و شهرس��ازي، گفت: براي اس��تيضاح عباس آخوندي، 
بايد قبل از رس��يدگي به آن در صحن علني، از وزير راه براي 
حضور در کميسيون عمران دعوت شده و مسائل مورد اعتراض 
نمايندگان مطرح شود. البته هفته آينده مجلس تعطيل خواهد 
بود ولي در هفته بعد از آن، به کميسيون عمران دعوت خواهد 
ش��د. عضو کميسيون عمران مجلس شوراي اسامي افزود: از 
تعداد امضاهاي داوري شده براي استيضاح آخوندي خبر ندارم، 
ولي اين اس��تيضاح به حد نصاب رس��يده است. وي درباره نظر 
کميس��يون عمران مجلس در خصوص برخورد با اس��تيضاح 
آخوندي، اظهار داشت: نظر کميسيون اين است که با موضوع 
اس��تيضاح منطقي برخورد کرده و تحت تأثير قرار نگيرد ولي 
مو را از ماست مي کشيم. يکسري ايرادات درخصوص عملکرد 
وزارت راه و شهرس��ازي وج��ود دارد و آق��اي وزي��ر بايد در اين 
خصوص پاس��خگو باش��د. همچنين بايد اين مسائل در صحن 
علني مجلس نيز بحث شده و هر آنچه منطقي و حق است، بايد 
اتفاق بيفتد. هاشمي تختي درخصوص اتهام برخي از نمايندگان 
مبن��ي ب��ر زد و بن��د کميس��يون عم��ران مجلس ب��ا وزير راه و 
شهرس��ازي، گفت: اين اتهام به هيچ عنوان صحت ندارد و ما 
محکم پاي کار ايستاده ايم، ولي نگران آن هم نيستيم که کسي 
به ما برچسب بزند. نماينده مردم بندرعباس در مجلس شوراي 
اس��امي تصريح کرد: هر چه حق باش��د، آن را عمل مي کنيم 
و اگر به اين نتيجه برس��يم که اس��تيضاح وزير راه و شهرسازي 
راي بي��اورد، اعضاي کميس��يون عم��ران مجلس محکم پاي 
کار هستند. اصل بر حمايت از دولت در سطح کان است، اما 
اينکه اگر ثابت شود وزيري ضعيف است، قرص و محکم پاي 

استيضاح مي ايستيم.

در پنجمين نمايشگاه صنايع و ارگان هاي دريايي مطرح شد؛

آخوندي و مجلس زد و بند نکرده اند

وزير راه و شهرسازي با بيان اينکه جامعه ما در حال زوال 
اجتماعي اس��ت، گفت: هر حادثه اي رخ مي دهد، به جاي 
اصاح فرآيندها سريعا دنبال يک نفر مي رويم که با او درگير 
ش��ويم. ب��ه گزارش خبرنگار روزنام��ه تجارت، ظهر ديروز 
عباس آخوندي در اولين جش��نواره نش��ان تعالي HSE که 
به مناسبت روز مهندس برگزار شد، اظهار کرد: مهم ترين 
بحث مهندسي، اخاق و اميد اجتماعي است. تقريبا تمام 
مطلبي که مهندس رجبي )رئيس سازمان نظام مهندسي 
س��اختمان( به آن اش��اره کردند، بحث سرمايه اجتماعي و 
اعتماد اجتماعي است. وي افزود: اميد و سرمايه اجتماعي 
بدون عدل قابل تحقق نيست. مهندسي مبتني بر عدالت 
اس��ت چون عدالت، ثبات و پايداري از طريق قرار گرفتن 
اشيا در جاي خودش است. گمگشته ايران نيز همين عدالت 
اس��ت. وزير راه و شهرس��ازي با تفکيک دو حوزه اخاق 
خصوصي و اخاق عمومي گفت: اخاق عمومي مي تواند 
محور اعتماد جامعه باش��د که اعتماد عمومي را نس��بت به 
اين قش��ر بالا ببرد. اين در حالي اس��ت که ما معمولا در 
اي��ران ه��ر دو ح��وزه را با هم جم��ع مي کنيم و آن را تحت 
عنوان اخاق مي شناسيم. آخوندي با اشاره به روز مهندس 
گفت: خواجه  نصير در عين حال که يک مهندس و منجم 
سرش��ناس بود، يک سياس��تمدار بود که کتاب ماندگار او 
در حوزه سياس��ت با عنوان اخاق ناصري ارائه ش��د. يعني 
اصلي ترين بحث او فضيلت و عدالت است و بدون عدالت، 
اخاق مفهومي نخواهد داشت. واقعيت اين است که جامعه 
ما در حال زوال اجتماعي است. يعني امکان اينکه مشکات 
بني��ادي خ��ود را رف��ع کند، ارزش افزوده ايجاد کند و اميد را 
تزريق کند، ندارد. اين يک واقعيت است که اگر آن را در لفافه 

بيان کنيم، راهي براي درمان آن پيدا نخواهيم کرد.
وزير راه و شهرسازي تاکيد کرد: ما در کشور کمتر مشکلي 
را مي توانيم به صورت اجتماعي حل کنيم؛ چه گرد و غبار 
باش��د، HSE باش��د چه حوادث باش��د يا مسائل اقتصادي. 
مدتي است که نمي توانيم مسائل اجتماعي را حل کنيم. در 
هر مسئله تاب آوري بسيار در آستانه پاييني قرار دارد. وقتي 
مسائل را نگاه مي کنيم مي بينيم که به سرعت يک تجمع به 
يک آشوب تبديل مي شود، يک برف بافاصله تمام جامعه 

را به هم مي ريزد. اين نشان مي دهد که تاب آوري اجتماعي 
به مفهوم استوار و پايدار آن دچار مشکل است.

وي با اشاره به بودجه هاي کشور گفت: زماني مي گفتند اگر 
۳۰ درص��د بودج��ه حال توزيعي و ۷۰ درصد حالت عمراني 
داشته باشد، خوب است. الان بودجه ما صددرصد توزيعي 
اس��ت. يعني قدرت ارزش افزوده به س��مت صفر گرايش 

پيدا کرده است.
وزير راه و شهرسازي تصريح کرد: مشکلي که ما در ايران 
داريم که منشا يک سوء تفاهم ملي است به اين برمي گردد 
که همه چيز را به حوزه اخاق خصوصي همچون متواضع، 
فداکار مهربان، مودب بودن و ... محدود مي کنيم. البته اينها 
صفات خوبي است و اما همه آن در حوزه اخاق خصوصي 
است. در حالي که معيار اخاق عمومي فقط و فقط عدالت 
اس��ت. اين خلط مبحث عمومي اس��ت که ما با آن مواجه 
هس��تيم. آخوندي ادامه داد: اصلي ترين ماموريت اخاق، 
مهار قدرت است. ولي در حوزه عمومي، مهار قدرت فقط 
از طري��ق اج��راي عدالت صورت مي گيرد و با توصيه هاي 

فردي امکان پذير نيست.
وي با بيان اينکه فعاليت  مهندسان در تمام زمينه ها به عدالت 
و ارزش عمومي مربوط مي ش��ود، گفت: مهندس کارش با 
حوزه عمومي اس��ت به همين دليل بايد متخلق به اخاق 
عمومي باشد. به همين دليل است که من در ماه هاي گذشته 

مکررا به عدم تعارض منافع تاکيد کرده ام.
وزي��ر راه و شهرس��ازي بزرگتري��ن ظلم در جامعه را بحث 
تعارض منافع دانست و گفت: تعارض منافع در واقع ريشه 
تمام مفاسد است. من نمي توانم دو طرف ميز بنشينم. اگر 
ب��ه ه��ر نحوي اي��ن را توجيه کنم، همان جا لغزش اخاق 
اتفاق افتاده است. مي گويند فاني خيلي آدم خوبي است. 
اگر دو طرف ميز بنش��يند، خودش رعايت مي کند. چنين 

چيزي اصا نداريم.
آخوندي جامعه مهندسي را به دوري از تعارض منافع دعوت 
کرد و گفت: مهندس��ان بايد تعارض منافع را از خودش��ان 
شروع کنند. متاسفانه به دليل غفلت نظري داريم مي گوييم 
اشکالي ندارد که مهندس، پزشک، صنعتگر دو طرف ميز 

بنشيند.

جامعه در حال زوال اجتماعي است
عضو کميس��يون عمران مجلس ش��وراي اسامي با بيان 
اينک��ه وزارت راه و شهرس��ازي ب��راي نوس��ازي ناوگان 
حمل ونقل کش��ور در تمام ش��قوق ريلي، جاده اي و هوايي 
تاش زيادي کرده است، تاکيد کرد: بايد منابع پولي لازم 
جهت ارائه تس��هيات به ش��رکت ها و ايرلاين ها در نظر 

گرفته شود.
ب��ه گ��زارش روزنام��ه تجارت، مجيد کيانپ��ور در گفتگو با 
پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي درباره سانحه سقوط 
هواپيماي تهران- ياس��وج اظهار داش��ت: ابتدا بايد جعبه 
س��ياه هواپيما پيدا و بازگش��ايي شود، سپس با گزارش هاي 
ش��رايط جوي و وضعيت هواپيما مورد بررس��ي قرار گيرد. 
در حال حاضر س��ؤالاتي مبني بر مقصر اصلي اين اتفاق 

قابل پاسخ نيست.
عضو کميس��يون عمران مجلس شوراي اسامي تصريح 
کرد: بايد در نظر داش��ت که اس��تيضاح دردي از کش��ور 
دوا نمي کن��د. بلک��ه باي��د به دنبال پيش گيري و توس��عه 
زيرساخت ها، اس��تفاده از ابزار هاي نوين روز جهاني براي 
بهره برداري به بهترين نحو از ش��رايط موجود در راس��تاي 
توس��عه کش��ور بود. براي توس��عه زيرساخت ها و نوسازي 
ن��اوگان حمل ونق��ل بايد بودجه مورد نياز اين امر در اختيار 

وزارت راه و شهرسازي قرار گيرد.
کيانپور با اش��اره به انگيزه وزارت راه و شهرس��ازي براي 
نوس��ازي ناوگان حمل ونقل کش��ور در تمام شقوق ريلي، 
ج��اده اي و هواي��ي، گف��ت: تاش هاي بس��ياري در اين 
خصوص انجام شد، اما در ابتدا بايد منابع پولي لازم جهت 
ارائه تسهيات به شرکت ها و ايرلاين ها در نظر گرفته شود 
و از طرف ديگر بايد براي اس��تفاده مناس��ب از پس��ابرجام و 
جلوگي��ري از اثرگذاري تحريم ها تمهيداتي در نظر گرفته 

شود.
اين نماينده مجلس ش��وراي اس��امي با بيان اينکه تاثير 
تحريم ها بر حمل ونقل بس��يار پررنگ اس��ت خاطرنشان 
کرد: متوسط عمر ناوگان هوايي کشور نزديک به ۲۳ سال 
و دو برابر نرم جهاني است، لذا بايد تاش شود از تمام ابزار 

و امکانات روز استفاده شود.
نماين��ده م��ردم درود و ازنا راهکار اس��تفاده از هواپيماهاي 

اجاره اي را مطرح کرد و گفت: بايد براي پايين آمدن سن 
ناوگان هوايي تاش شود تا شاهد سوانح کمتري در حوزه 
حمل و نقل هوايي باشيم. هر يک از نمايندگان دغدغه هاي 
مرب��وط به زيرس��اخت هاي ج��اده اي و ارتقا آن ها به چهار 
خطه يا آزادراهي، کاهش تلفات ناشي از حوادث رانندگي 
و پ��رواز منظ��م با هواپيماهاي ايمن در حوزه انتخابيه خود 
را دنبال مي کنند. نايب رييس کميس��يون عمران مجلس 
ش��وراي اس��امي گفت: بايد تکنولوژي ناوبري تقويت و 
صنعت هوانوردي را به روز کرد. مجيد کيان پور افزود: »در 
هر حادثه، يک انسان، يک وسيله، محيط  زيست و عوامل 
ديگر دخيل هس��تند و بنابراين همه تقصير را نمي توان بر 
گردن يک نفر آن هم وزير انداخت. البته در حادثه هواپيماي 
تهران – ياسوج کارشناسان فرانسوي هم به تهران آمدند 
و در حال بررسي همه جوانب اين حادثه هستند که البته به 
نظر مي رسد با توجه به همه شرايط مي توان گفت که عامل 
انس��اني در بروز اين حادثه دخيل بوده اس��ت«. نايب رييس 
کميسيون عمران مجلس شوراي اسامي اضافه کرد: »تا 
پايان بررسي اين سانحه، پيدا شدن جعبه سياه و رمزگشايي 
آن نمي توان عامل يا عوامل سقوط هواپيما را به طور قطع 
بي��ان ک��رد. اما در اين ميان آنچه اهميت بالايي دارد اينکه 
زير ساخت هاي توسعه حمل ونقل بايد تقويت شوند و آنقدر 
صنعت حمل و نقل کش��ور توس��عه يابد و به روز شود که به 
شاهراه بين المللي دست يابيم و حرفي براي گفتن داشته 
باش��يم«. وي گف��ت: روزان��ه ۱۴۰۰ تا ۱۵۰۰ پرواز صورت 
مي گيرد و با يک سانحه که البته نبايد رخ دهد نمي توان حکم 
به بي کفايت وزير داد و استيضاح او را کليد زد، اما با توجه 
به شرايط جوي و ديگر عواملي که بر اين حادثه تاثير گذار 
بوده اند، مي توان عامل انساني را هم در اين سانحه دخيل 
دانست که احتمالش بسيار زياد است اما بايد منتظر ماند و 

ديد که نتيجه بررسي ها و کارشناسي ها چه مي شود؟
نماينده مردم دورود و ازنا در مجلس شوراي اسامي درباره 
عملک��رد وزارت راه وشهرس��ازي در دولت هاي يازدهم و 
دوازدهم گفت: به نظر من با وجود امکانات، اعتبارات، منابع 
و همه مقدوراتي که در اختيار آخوندي بوده است، مي توان 

نمره قابل قبولي براي وزير در اين دوره متصور بود.

نوسازي تکنولوژي صنعت هوانوردي با تزريق منابع مالي به وزارت راه 

تشریح دو استراتژي براي افزایش بهره وري در ناوگان جاده اي کشور

لزوم حذف تعرفه هاي گمرکي و واقعي شدن قيمت سوخت
معاون وزير راه و شهرس��ازي بر اجراي دو اس��تراتژي برحذف 
تعرفه هاي گمرکي و واقعي ش��دن قيمت س��وخت هم زمان با 
ح��ذف تعرفه ه��ا براي افزايش به��ره وري ناوگان، تاکيد کرد و 
گف��ت: ف��ردي ک��ه کاميون ۴۵۰ ميلي��ون توماني را با قيمت به 
مراتب پايين ترخريداري مي کند پذيرش پرداخت پول بيش��تر 
براي سوخت مصرفي را دارد و به خود اجازه تردد يک سرخالي 

را نمي دهد.
به گزارش روزنامه تجارت، داود کشاورزيان در گفتگو با پايگاه 
خبري وزارت راه و شهرسازي با اشاره به مضرات تردد ناوگان 
فرس��وده در جاده ها و ش��هرها،اظهار داشت: بيش از ۱۰۰ هزار 
دستگاه کاميون فرسوده بالاي ۲۵ سال داراي کارت هوشمند 
هس��تند و در حمل ونقل برون ش��هري و بيش از همين تعداد در 
درون شهرها فعاليت مي کنند و متاسفانه امروز حدود ۸۵ درصد 
آلودگ��ي هواي ته��ران به علت تردد کاميون ها و اتوبوس هاي 

فرسوده است.

رئيس سازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي، افزود: آلايندگي 
ناوگان فرس��وده در مقايس��ه به خودروهاي سنگين توليد داخل 

با فناوري يورو ۴ و DPF بسيار بالاتر است.
وي ب��ا تاکي��د بر تاش براي کاهش قيمت تمام ش��ده کاميون 
ب��ا ح��ذف عوارض گمرکي، مالي��ات بر ارزش افزوده و هر اقدام 
ديگري، تصريح کرد: متاسفانه اقدامات خاف اين روند است. 
به طوري ک��ه ام��روز تعرفه ها افزايش يافته و ارز مبادله اي ديگر 
تخصيص نمي يابد از اين رو قيمت تمام شده کاميون و اتوبوس 

افزايش يافته است.
معاون وزير راه و شهرسازي با بيان اينکه در حال حاضر قيمت 
اتوبوس توليد داخل کش��ور حدود ۸۵۰ ميليون تومان اس��ت که 
ب��راي مال��ک اتوبوس صرفه اقتصادي ندارد، تأکيد کرد: اولين 
اس��تراتژي بايد حذف تعرفه هاي گمرکي و دوم واقعي ش��دن 
قيم��ت س��وخت هم زم��ان با حذف تعرفه ها باش��د؛ زيرا اجراي 
دو اس��تراتژي به ط��ور هم زمان موج��ب درک متقابل از جانب 

مصرف کنن��ده مي ش��ود. به طور مثال ف��ردي که کاميون ۴۵۰ 
ميلي��ون تومان��ي را با قيمت به مراتب پايين ترخريداري مي کند 
پذي��رش پرداخ��ت پول بيش��تر براي س��وخت مصرفي را دارد. 
واقعي شدن قيمت سوخت از تردد يک سرخالي نيز جلوگيري 
مي کن��د و در مقاب��ل ش��اهد افزايش به��ره وري در حمل و نقل 

جاده اي مي شويم.
رئي��س س��ازمان راه��داري و حمل ونق��ل ج��اده اي همچنين 
خاطرنش��ان کرد: اگرچه حذف عوارض و تعرفه هاي گمرکي، 
ماليات بر ارزش افزوده و تخصيص ارز مبادله اي باعث از دست 
دادن درآمده��اي دول��ت از اين بخش مي ش��ود،  اما بهره وري 
ناوگان افزايش مي يابد. در واقع کاميون زماني از مبدأ به مقصد 
بار حمل مي کند که از وجود بار در مقصد براي برگشت مطمئن 

شود و به خود اجازه تردد يک سرخالي را نمي دهد.
کش��اورزيان معتق��د اس��ت؛ اي��ن اقدامات عاوه ب��ر افزايش 
بهره وري، درآمد دولت، مالکان کاميون و کاهش قيمت حمل 

بار را به همراه دارد. به طوري که ناوگان با مطمئن شدن از وجود 
ب��ار در مقص��د حاض��ر به حمل با قيمت کمتر و جذب بار موجود 
در مقصد است، از اين رو صاحب کالا پول کمتري براي حمل 
ب��ار پرداخ��ت ک��رده و ناوگان به دليل قابليت جذب بار در مبدأ و 

هم در مقصد درآمد بيشتري کسب کرده است.
گفتني است؛ DPF يک جزء از سيستم  هاي کاهش آلايندگي 
در خودروهاي ديزلي است. در واقع، DPF يکي از فناوري هايي 
است که در استانداردهاي يورو ۴ به بالا براي خودروهاي ديزلي 
و در اس��تانداردهاي يورو 6 به بالا براي خودروهاي بنزيني به 
منظ��ور ح��ذف و کاه��ش ذرات معل��ق )PM( خروجي از اگزوز 

خودروها استفاده مي  شود.


